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Pohled do sálu Regionálního energetického fóra (REF) 

Vážení čtenáři, milí občané,

připravili jsme pro vás letní dvojčíslo měsíčníku 
Plzeňský kraj, které jste právě otevřeli. Obsah 
stránek tohoto prázdninového vydání jsme se 
pokusili upravit tak, abyste v něm nalezli nejen 
zprávy o činnosti našeho kraje a dění v něm, ale 
také některé tipy a rady spojené právě s letním 
obdobím. Pro ty, kteří se chystají strávit sluneč-
né dny na přehradě Hracholusky, jsme v rubrice 
zdravotnictví připravili článek o tamních vodních 
záchranářích, kteří budou střežit vaše zdraví.  
milovníci cykloturistiky najdou na stránkách 
měsíčníku tipy na výlety v oblasti Chodska 
a úchvatné krajině Českého lesa. Na poslední 
straně měsíčníku pak naleznete mapku s hrady 
a zámky, které můžete s rodinou v našem kraji 
navštívit. 

zajímavým tématem je také Festival regionál-
ních potravin, který se konal na dvoře krajského 
úřadu a na kterém byli také vyhlášeni vítězové 
soutěže Regionální potravina Plzeňského kraje 
2011. Osobně jsem se tohoto festivalu a předá-
vání cen zúčastnil a mohu vám vřele doporučit 
nejen všechny vítězné potraviny oceněné titulem 
Regionální potravina, ale i všechny zúčastněné 
produkty, jelikož rozdíl v bodování byl velmi těs-

ný a kvalita veliká. A to je přesně také to, co jsme 
pořádáním tohoto festivalu chtěli ukázat. Tedy 
že v našem kraji se vyrábějí kvalitní a zdravé 
potraviny, o kterých bychom měli jako občané 
Plzeňského kraje vědět a podporovat jejich pro-
dukci. Věřte, že je z čeho vybírat. 

Ovšem ani letní obloha není vždy zcela bez mra-
ků a tak jsme kromě těchto příjemných záležitos-
tí museli v našem kraji řešit také jednu nečeka-
nou krizi, která mohla vyústit v mnoho problémů. 
mám na mysli hrozbu uzavření obchvatu Tře-
mošné, který byl nedávno otevřen a jehož uza-
vření by znamenalo problémy pro tisíce občanů 
kraje. důsledky jsme asi ani neuměli dohlédnout. 
Naštěstí se nakonec podařilo dospět k vzájem-
né dohodě a tato hrozba byla odvrácena. Více  
informací o tomto dění naleznete na straně osm. 
Na těchto řádcích bych k tomu chtěl již dodat je-
diné – řešili jsme výjimečnou situaci a řešili jsme 
ji výjimečným způsobem. Věřme, že v budoucnu 
již před podobný problém nebudeme postaveni. 

Nyní bych vám ale chtěl popřát hlavně klidné 
a pohodové léto, stejně jako dětem odpočinkové 
a zážitků plné prázdniny.

Váš hejtman Milan Chovanec    

DominiK DuKa V Plzni
Arcibiskup dominik duka navštívil 22. června 
2011 po 20 letech plzeňskou Škodovku.  Násle-
dovala návštěva Techmánie Science Center. zde 
dominik duka obdržel od Plzeňského kraje koš 
s regionálními potravinami. Slavnostního oběda 
se zúčastnil hejtman milan Chovanec, náměstek 
hejtmana Ivo Grüner a člen Rady Plzeňského 
kraje František Bláha.

náVštěVa lotyšsKého VelVyslance
Hejtman Plzeňského kraje milan Chovanec 
společně se svými náměstky Jiřím Stručkem 
a Ivo Grünerem a radním Františkem Bláhou 
přivítali 7. 6. 2011 lotyšského velvyslance v ČR  
J. E. Kasparse Ozoliņše s jeho chotí Inou Ozo-
liņou. Cílem návštěvy bylo poznat Plzeňský kraj, 
jeho zástupce a strukturu samosprávy a státní 
správy v kraji. do budoucna se plánuje navázání 
spolupráce lotyšské umělecké školy s vybranou 
školou Plzeňského kraje.

UdálOsti PlzeňskéhO kraje

Úvodník hejtmana Milana Chovance
k r a j  k t e r ý  ž i j e

6 Regionální eneRgeticKé fóRum
Plzeňský a Ústecký kraj 20. 6. 2011 společně 
uspořádaly Regionální energetické fórum (REF) 
v Plzni za účasti hejtmana Plzeňského kraje  
milana Chovance, vrcholných představitelů vlád 
sousedního dolního Bavorska a Horního Falcka. 
Účastníci konference si odnesli řadu aktuálních 
informací, které mají jak regionální, tak i celo-
společenský dopad v energetické a průmyslové 
oblasti.

setKání s filiPem Jíchou
Na Krajském úřadu Plzeňského kraje se 16. 6. 
2011 uskutečnilo setkání s nejlepším házenká-
řem světa roku 2010 Filipem Jíchou. Náměs-
tek Jiří Struček Filipu Jíchovi předal děkovný 
list za skvělou reprezentaci Plzeňského kraje 
a poté společně ocenili družstvo starších žá-
kyň HK Slavia VŠ Plzeň a družstvo starších 
žáků Talent Plzeň. dívky si z letošního mis-
trovství ČR přivezly vítězný titul a házenká-
ři Talentu vybojovali 2. místo na mČR 2011. 

Při plzeňské návštěvě se Dominik Duka setkal s bisku-
pem Františkem Radkovským

Náměstek Jiří Struček předal děkovný list nejlepšímu 
házenkáři světa roku 2010 Filipu Jíchovi

J. E. Kaspars Ozoliņš při zápisu do pamětní knihy 
Plzeňského kraje.

v měsíci 
ČerVNU
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Plzeňský kraj se spolu s projektem Plzeň –  
Evropské hlavní město kultury 2015 prezen-
toval ve společném stánku na jubilejní páté 
Czech Street Party v Bruselu, jedné z největ-
ších českých akcí v zahraničí. 
Plzeňský kraj veřejnosti představil náměs-
tek Ivo Grüner, který byl osobně přítomný 
ve stánku na rušné ulici Rue Caroly před Čes-
kým domem v Bruselu. Titul Evropské hlavní 
město kultury 2015 získala Plzeň oficiálně le-
tos v květnu, kdy ho na základě doporučení 
mezinárodní odborné komise udělila Rada 
ministrů EU. V Belgii má představení projektu 
mimořádnou váhu, protože druhým nositelem 
titulu EHmK v roce 2015 bude belgické měs-
to mons. V rámci doprovodného kulturního 
programu k české párty v Bruselu vystou-
pily hudební skupiny Chinaski a Ready Kir-
ken, českoamerická zpěvačka Tonya Graves  
a legendární Banjo Band Ivana mládka.

V úterý 28. 6. 2011 se uskutečnilo slavnostní 
ukončení projektu „Výměna zkušeností při re-
habilitační péči“ v prostorách základní školy 
speciální v Plzni, kde bylo v rámci projektu 
zřízeno rehabilitační centrum pro žáky školy. 
Projekt za 100 000 euro byl spolufinancova-
ný Evropskou unií prostřednictvím Evropské-
ho fondu pro regionální rozvoj - přeshraniční 
spolupráce Cíl 3 Česká republika – Svobodný 
stát Bavorsko 2007 – 2013, Plzeňským kra-
jem a státními prostředky z kapitoly minister-

stva pro místní rozvoj. Slavnostního ukončení 
projektu se zúčastnil náměstek hejtmana Pl-
zeňského kraje pro oblasti školství, mládeže 
a sportu Jiří Struček, vedoucí odboru školství 
na KÚPK Jaroslava Havlíčková, monika Čer-
máková za speciální školství KÚPK a členové 
školské rady základní školy speciální, Plzeň.
Spolupráce s bavorskou školou Papst Bene-
dikt Schule ze Straubingu trvá již od 1. srpna 
2008 v rámci projektu „Výměna zkušeností při 
rehabilitační péči“, který je spolufinancovaný 

Evropskou unií prostřednictvím Evropského 
fondu pro regionální rozvoj - přeshraniční 
spolupráce Cíl 3 Česká republika – Svobodný 
stát Bavorsko 2007 – 2013, Plzeňským kra-
jem a státními prostředky z kapitoly minister-
stva pro místní rozvoj. Projekt je v hodnotě 
100 000 euro.
Od září 2008 je na pobočce v Tachovské ulici 
zřízeno rehabilitační centrum. Cílem rehabili-
tační péče je snaha o zlepšení životních mož-
ností žáků a naplnění Rehabilitačního vzdě-
lávacího programu zŠ speciální, v současné 
době v programu Vzdělávání žáků s těžkým 
mentálním postižením a souběžným postiže-
ním více vadami. Rehabilitační péči zajišťuje 
kvalifikovaná fyzioterapeutka, která si doplni-
la pedagogické vzdělání a speciálně pedago-
gické vzdělání a postupně si doplňuje rozšiřu-
jící kurzy terapeutických metod.

Ukázka rehabilitačního cvičení v novém centru ZŠ speciální v Plzni Rehabilitační centrum ZŠ speciální v Plzni

ivo Grüner představil Plzeňský kraj

P l z e ň s k ý  k r a j  P O d P O ř i l  V z N i k

na Czech street party

P l z e ň s k ý  k r a j  P o m á h á  a  P o d P o r u j e

Davy návštěvníků sledují bohatý večerní program 

rehabilitaČNíhO CeNtra

Náměstek hejtmana Plzeňského kraje Ivo Grüner (vpravo)  
a radní Karlovarského kraje Jaroslav Borka (vlevo)
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Prezident republiky Václav Klaus s manžel-
kou Livií zavítal ve dnech 13. až 15. června do  
Plzeňského kraje. Třídenní návštěvu Plzeň-
ského kraje zahájil prezident Václav Klaus 
v mýtě na Rokycansku. V programu návště-
vy byly dvě desítky míst, kde se s prezident-
ským párem mohli setkat občané. Prezidenta 
po kraji doprovázel hejtman milan Chovanec. 

„Je to třetí návštěva Plzeňského kraje a jsem 
za ni rád. Snažím se, kdy čas dá, na tyto 
návštěvy jezdit a vždy z nich máme s man-
želkou velkou radost. Setkávání s občany je 
velmi důležité. Těším se na inspiraci a nové 
zkušenosti, které tato návštěva přinese,“ řekl 
Václav Klaus na začátku své návštěvy.

Václav Klaus navštívil Klatovy

druhý den návštěvy v Plzeňském kraji zahájil 
prezident republiky s manželkou Livií v Kla-
tovech.  Po uvítání starostou Rudolfem Sal-
vetrem a přátelském setkání s občany pan 
prezident slavnostně přestřihl pásku nového 
pracoviště odborného výcviku Střední ško-
ly zemědělské a potravinářské v Klatovech. 
Po diskusi se studenty Gymnázia Klatovy po-
kračoval prezidentský pár společně s hejtma-
nem a radním Petrem Smutným do šumav-
ských obcí Prášily a modrava.  

Prezident Klaus vyjádřil souhlas s bojem 
proti kůrovci 

Šumavu si prohlédl prezident z rozhledny Po-
ledník. zde mu také radní Plzeňského kraje 
Petr Smutný předal návrh zákona o Národním 
parku Šumava, který schválilo zastupitelstvo 
Plzeňského kraje. Prezident Václav Klaus zde 
také vyjádřil podporu současnému vedení 
Národního parku Šumava a podpořil jej v úsilí 
boje proti kůrovcové kalamitě. 

šumavské perly pro livii Klausovou 

Významnou událostí v historii značky ŠU-
mAVA originální produkt®  se stala červnová 
návštěva prezidenta Václava Klause a jeho 
ženy Livie Klausové v Plzni. Při této příleži-
tosti převzala první dáma na plzeňské radnici 
dar v podobě kazety s náhrdelníkem ze skle-
něných perel, vyrobených paní Janou Wudy 
z Nezdic na Šumavě. Tuto pozornost vybral 
Plzeňský kraj právě proto, že nese značku 
ŠUmAVA  originální produkt®.

na prezidentskou návštěvu přívozem

Prezidentský pár se v rámci třetího dne ná-
vštěvy kraje pozdravil s občany a zástupci 
samosprávy v manětíně, mariánské Týnici, 
Kaznějově, Biskoupkách a ve zbirohu. Po-
slední den se prezident nechal převést pří-
vozem v darové. „Na státní a prezidentské 
návštěvě jsem přívozem ještě nejel, "prozradil 
po přejezdu Berounky Václav Klaus. závě-
rem návštěvy se prezident republiky rozloučil 
s hejtmanem Plzeňského kraje a jeho manžel-
kou Jaroslavou.

Prezident Václav klaus navštívil spolu 
s manželkou Plzeňský kraj

P r e z i d e n t s k á  n áv š t ě v a

Slavnostní přestřižení pásky v Klatovech

Prezident Klaus na rozhledně Poledník

Livie Klausová přebírá dar v podobě Šumavských perel 
Jany Wudy

Václav Klaus se starostou Břas Janem Špilarem a pře-
vozníkem
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Výsledky 2. ročníku soutěže Regionální potravi-
na Plzeňského kraje 2011 vyhlásil hejtman milan 
Chovanec a další členové rady na nádvoří Kraj-
ského úřadu Plzeňského kraje, kde se poprvé 
konal Festival regionálních potravin. 
značku Regionální potravina získaly Přešínský 
špekáček a klobása  z  řeznictví a uzenářství 
Herejk, Přírodní sýr a Kysané mléko z minimlé-
kárny Joma, Víkendový chléb z pekárny PEKO, 
Oříškový rohlíček ze západočeského konzumní-
ho družstva Sušice, Purkmistr tmavý ležák 12°, 
Kysané zelí Josef Krůse a Tolstolobik uzený 
porcovaný ze zpracovny ryb Klatovy. Vítězové 
převzali certifikát a keramický pohár. Všechny 
oceněné výrobky mohli návštěvníci ochutnat 
i zakoupit na Festivalu regionálních potravin 
na nádvoří krajského úřadu ihned po vyhláše-
ní. „Bereme podporu regionální potraviny velmi 
vážně, protože chceme, abychom my i naše děti 
jedli zdravé potraviny a k tomu vede právě tato 
cesta. Budeme podporovat malé výrobce, kteří 
mají chuť své produkty dělat poctivě a řádně,“ 
řekl hejtman milan Chovanec při pozdravu ob-
čanům na nádvoří úřadu.
Vítězové ode dneška mohou používat u vítěz-
ného výrobku po čtyři roky označení Regionál-
ní potravina Plzeňského kraje a jsou uvedeni 
v samostatném katalogu, který je distribuován 
na regionálních akcích a akcích ministerstva ze-

mědělství. V letošním roce se soutěžilo v devíti 
oblastech: masné výrobky tepelně opracované 
včetně uzených mas, masné výrobky trvanlivé, 
sýry včetně tvarohu, mléčné výrobky ostatní, 
pekařské výrobky včetně těstovin, cukrářské 
výrobky včetně cukrovinek, alkoholické a ne-
alkoholické nápoje, ovoce a zelenina v čerstvé 
nebo zpracované formě, ostatní potraviny.
Plzeňský kraj bude spolupracovat se všemi vý-

robci regionálních potravin, kteří se do jednotli-
vých ročníků soutěže přihlásili a jejichž výrobky 
úspěšně prošly hodnotitelskou komisí, pouze 
se neumístily na prvním místě. Kraj je bude také 
prezentovat na svých akcích. 
Součástí festivalu byl i farmářský trh zaměřený 
na produkty z Plzeňského kraje a ochutnávky 
vítězných výrobků z obou ročníků soutěže Re-
gionální potravina. 

Výsledky druhého ročníku soutěže Regionální 
potravina Plzeňského kraje 2011 jsou na světě. 
Vítězné produkty, ale také význam a průběh celé 
soutěže nám přiblížil manažer místní akční sku-
piny Pošumaví, z.s.p.o. Ivo Šašek.

Co bylo cílem Festivalu regionálních potra-
vin?

Cílem Festivalu regionálních potravin bylo pře-
devším představení malých a středních výrobců 
potravin, kteří se zúčastnili soutěže Regionální 
potravina Plzeňského kraje 2011. Soutěž je or-
ganizována ve všech krajích České republiky 
podle jednotné metodiky ministerstva zeměděl-
ství. Soutěž má devět kategorií a každý výrobce 
může přihlásit maximálně pět výrobků. Součástí 
festivalu byly i ukázky vaření z regionálních po-
travin a vystoupení pro děti magdy Reifové a její 
Kouzelné školky. Na festivalu také vystoupila 
švihovská kapela Skalanka.  Účelem akce totiž 
nebylo pouze představit jednotlivé výrobce, ale 
také navodit neformální atmosféru, která povede 
k tomu, že lidé budou regionální výrobky naku-
povat nejen na trzích, ale průběžně přímo u pro-
ducentů. Po oba dny moderoval festival herec 
a moderátor Petr Vacek. 

Jak probíhala soutěž a festival v Plzeňském 
kraji?

Soutěž v Plzeňském kraji pořádá Krajská agrární 
komora Plzeň ve spolupráci s místní akční sku-
pinou Pošumaví, z.s.p.o. a Úhlavou, o.p.s. Tyto 
organizace úzce spolupracovaly při organizaci 
festivalu s občanským sdružením ENVIC, které 
má bohaté zkušenosti s pořádáním farmářských 
trhů v Plzni. V letošním roce se do vlastní sou-
těže přihlásilo dvacet výrobců s šedesáti třemi 
výrobky. Obsazeny byly všechny soutěžní kate-
gorie. 

Jakým způsobem se mohli zájemci přihlásit 
do soutěže?

do soutěže se mohli výrobci přihlásit prostřed-
nictvím závazné přihlášky. Soutěž byla propa-
gována v médiích, prostřednictvím Plzeňského 
kraje, krajské agrární komory, elektronickým 

oslovením výrobců a informováním místních 
samospráv o pořádání soutěže. do soutěže se 
mohl přihlásit každý malý nebo střední výrobce 
potravin, který vyrábí své produkty na území Pl-
zeňského kraje a jeho výrobek obsahuje více než 
75 % místních surovin. 

Jakým způsobem probíhalo vyhodnocování?

Jednotlivé výrobky hodnotila komise jmenovaná 
ministrem zemědělství, ve které byli odborníci 
z ministerstva zemědělství, krajských poboček 
Státní veterinární správy, Státní zemědělské 
a potravinářské inspekce, Krajské agentury pro 
zemědělství a venkov ministerstva zemědělství, 

krajské agrární komory a potravinářské komory. 
Porota nehodnotila pouze chuť výrobků, ale i je-
jich vzhled, případně obal a označení pro spotře-
bitele. zároveň přihlížela i k tomu, zda výrobek 
má vztah k Plzeňskému kraji.

Můžete nám prozradit něco bližšího o vítězích 
Plzeňského kraje a jejich produktech?

Vítězství ve dvou kategoriích získalo Řeznic-
tví a uzenářství Herejk, s.r.o., které vyrábí své 
uzeniny v Přešíně. V kategorii masných výrobků 
tepelně opracovaných zvítězil Přešínský špeká-
ček a v masných výrobcích trvanlivých Přešínská 
klobása. Rovněž manželé martínkovi z rodin-
né farmy v dolní Lhotě získali dvě ocenění a to 
za Přírodní sýr v kategorii sýrů včetně tvarohu 
a za Kysané mléko v kategorii mléčné výrobky 
ostatní. V pekařských výrobcích zvítězil Víken-
dový chléb od firmy PEKO-Němečková, s.r.o. 
z Plzně a cukrářské výrobky vyhrálo západočes-
ké konzumní družstvo Sušice s Ořechovým roh-
líčkem. Alkoholické a nealkoholické nápoje ne-
zapřely, že se soutěžilo v Plzeňském kraji a opět 
zvítězilo pivo, tentokrát z minipivovaru v Černi-
cích od firmy LUKRÉCIUS, a.s. Kategorii ovoce 
a zelenina letos ovládlo Kyselé zelí z mlýna Pod-
hora u Bolešin, kde ho pěstuje, krouhá a nakládá 
pan Josef Krůs. A v kategorii ostatních výrobků 
stejně jako loni zvítězily ryby ze zpracovny ryb 
Klatovy, a.s. Letos to byl Tolstolobik uzený. Se 
všemi vítěznými výrobky má veřejnost možnost 
se seznámit na ochutnávkách, které probíhají 
ve všech okresech v Plzeňském kraji nebo na ve-
letrhu země Živitelka v Českých Budějovicích. 
Plzeňský kraj v průběhu roku na svém portálu 
www.turisturaj.cz představí všechny účastníky 
soutěže letošního i loňského ročníku, včetně tipů 
k návštěvě jejich prodejen.

Festival regionálních potravin

rozhovor s ivo Šaškem, s jedním z organizátorů festivalu
Hejtman Milan Chovanec předal cenu řeznictví Herejk

Ivo Šašek, jeden z organizátorů Festivalu regionálních 
potravin

F e s t i v a l  r e g i o n á l n í c h  P o t r a v i n
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Vítězové soutěže
regionální potravina Plzeňského kraje 2011

mléčné výrobky ostatní - Kysané mléko

minimlékárna JOmA 
dolní Lhota 5, 340 21 Janovice nad Úhlavou

alkoholické a nealkoholické nápoje - 
Purkmistr tmavý ležák 12° (2l sklo)

LUKRÉCIUS, a.s. 
Selská náves 2, 326 00 Plzeň 
www.purkmistr.cz

cukrářské výrobky včetně cukrovinek - 
oříškový rohlíček

západočeské konzumní družstvo Sušice 
Náměstí svobody 135, 342 01 Sušice  
www.zkdsusice.cz

masné výrobky tepelně opracované 
včetně uzených mas - Přešínský 
špekáček 

Řeznictví a uzenářství Herejk, s.r.o. 
Nové mitrovice 64, Přešín 335 63

ovoce a zelenina v čerstvé 
zpracovatelské formě - Kysané zelí

Josef Krůs a syn 
domažličky 12, 339 01 Bolešiny 
www.mlynpodhora.cz

ostatní - tolstolobik uzený porcovaný

zpracovna ryb Klatovy, a.s. 
K Letišti 442, Klatovy 339 01 
www.klatryb.cz

sýry včetně tvarohu - Přírodní sýr 
minimlékárna JOmA  
dolní Lhota 5, 340 21 Janovice nad Úhlavou

Pekařské výrobky včetně těstovin - 
Víkendový chléb 
PEKO - Němečková, s.r.o.  
Klatovská 36, 301 00 Plzeň – město 
www.pekarstvipeko.cz

masné výrobky trvanlivé - Přešínská 
klobása 
Řeznictví a uzenářství Herejk, s.r.o.   
Nové mitrovice 64, Přešín 335 63

P l z e ň s k é h o  k r a j e  2 0 1 1
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o b c h v at  t ř e m o š n é

Několik dnů trvala hrozba uzavření nedávno ote-
vřeného obchvatu města Třemošná. Několik dnů 
byla tato krize sledována zejména občany Pl-
zeňského kraje, kterých by se případná uzavírka 
a stanovená objízdná trasa velmi dotkla. O zá-
važnosti celého problému a možných důsledcích 
svědčí i to, že kraj ještě před vyřešením celé věci 
svolal Bezpečnostní radu Plzeňského kraje, kte-
rá se jindy svolává zejména při povodních, nebo 
naposledy při hrozícím odchodu lékařů při akci 
děkujeme, odcházíme. Krizových plánů ale na-
konec nebylo třeba. 
Asi málokdo čekal, že se celý spor mezi Ob-
čanským sdružením Orlík, které sdružuje ob-
čany bydlící několik desítek metrů od obchvatu 
a stěžující si zejména na přílišný hluk, a krajským 
ŘSd dostane až do této patové situace, kdy 
celou věc bude muset řešit Plzeňský kraj v čele 
s hejtmanem milanem Chovancem, který zde 
zaujal roli smírčího moderátora sporu. Když se 
ale v médiích objevily zprávy o vydání předběž-
ného opatření soudu o uzavření obchvatu, jehož 
existenci potvrdilo i občanské sdružení, stala 
se celá záležitost skutečně vážnou a ohrožující 
nejen majetek Plzeňského kraje (po obchvatu 
Třemošné projede denně 10 tisíc aut a objízdná 
trasa by vedla po krajských silnicích), ale také 
zdraví občanů bydlících v místech, kudy by ob-
jízdná trasa procházela. 
Hejtman milan Chovanec se proto rozhodl svo-
lat všechny účastníky sporu včetně představi-
telů města Třemošná ke společnému jednání, 
na kterém jim učinil výjimečnou nabídku ze stra-
ny kraje, kterou si tato výjimečná situace s ohle-
dem na hrozící problémy vyžadovala. I přes po-
čáteční odmítnutí od Občanského sdružení Orlík 
nakonec jeho členové na návrh přistoupili a byla 
uzavřena dohoda, která nestojí na právnických 
zárukách (ani nemůže), nýbrž na vzájemné dů-
věře všech zúčastněných. Tento fakt je dobrým 
krokem také k napravení další věci, která byla 
tímto sporem ohrožena, a to jsou mezilidské 
vztahy. 
Občanské sdružení Orlík tak v úterý 12. čer-
vence přistoupilo na dohodu, že Plzeňský kraj 
bude financovat 70 % stavby protihlukové stěny 

u obchvatu, maximálně však do výše 2,5 milio-
nu korun. Tyto finance budou poskytnuty městu 
Třemošná formou dotace, kterou již schválila 
Rada Plzeňského kraje a schvalovat ji na svém 
zářijovém jednání bude také krajské zastupitel-
stvo. zbylých 30 % nákladů na stavbu poskytne 
město Třemošná. zároveň ale Plzeňský kraj za-
jistí třetí, nezávislé měření hluku, které proběhne 
v září. Pokud by toto měření vyšlo tak, že míra 
hluku překročí povolenou hranici, zavázalo se 
uhradit stavbu protihlukové stěny ŘSd.
Krize okolo obchvatu Třemošné na začátku léta 
tak skončila, když Občanské sdružení Orlík 12. 
července stáhlo návrh na předběžné opatření 
soudu. Všichni zúčastnění v této dohodě se za-
vázali udělat maximum pro její naplnění a věřme, 
že vše půjde tak, jak je naplánováno, a že je to 
na dlouho poslední podobná krize, jíž musel Pl-
zeňský kraj čelit.

dOhOda NalezeNa
Uzavření obchvatu třemošné se nekoná!

       Ředitelství silnic a dálnic oceňuje přístup Plzeňského kraje a hejtmana Milana 
Chovance, jelikož jeho vložení se do celého sporu a nabídka, kterou na společném 
jednání na krajském úřadu vznesl, výrazně pomohly k odvrácení hrozby uzavření ob-
chvatu Třemošné. V opačném případě hrozily obrovské komplikace v dopravě, jelikož 
po tomto obchvatu projede denně více než 10 tisíc aut. Dále by byly nevyhnutelné 
značné hospodářské škody plynoucí z ochromení provozu strategických podniků jako 
např. Čepro a Škoda Jaderné strojírenství a dále velké materiální škody na krajských 
silnicích, po kterých by byla vedena objízdná trasa. A nejspíše nejhorším důsledkem 
by bylo možné ohrožení zdraví stovek občanů obcí, kterými by tato trasa procházela. 
Myslím, že nikdo z nás si nedokázal doopravdy představit, co by se skutečně po uza-
vření obchvatu dělo. Jasné ale je, že by to bylo velmi nepříjemné. Nicméně ŘSD ČR 
vnímá předmětné usnesení soudu jako velmi problematické, neboť v rámci realizace 
akce i po spuštění přeložky sil. I/27 do předčasného užívání byly dodrženy všechny 
podmínky v rozhodnutích příslušných orgánů státní správy a při rozhodování soudu 
nebyla dána žalovanému ŘSD ČR možnost se ke kauze vyjádřit. ŘSD ČR deklarovalo 
a deklaruje, že vybuduje odpovídající protihluková opatření, pokud při dalším měření 
v září budou hlukové limity v zástavbě lokality Orlík překročeny.

„

„
Ing. Zdeněk Kuťák, ředitel ŘSD v Plzeňském kraji

Obchvat Třemošné

Takto byl slavnostně otevřen obchvat Třemošné 28. června 2011Otevření obchvatu Třemošné 
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d o P r av a  v  k r a j i

O současné situaci na trati Plzeň – domažlice 
a také o dalším zkvalitňování dopravy v Plzeň-
ském kraji jsme si povídali s prvním náměstkem 
hejtmana pro oblast dopravy Jaroslavem Baue-
rem.
Jak se díváte na současnou situaci na trati 
Plzeň – Domažlice?
V současné době jsou na této trati v objednáv-
ce Plzeňského kraje provozovány osobní vlaky 
v hodinovém intervalu. Trať mezi domažlicemi 
a Plzní je vůbec nejvytíženější tratí v územní pů-
sobnosti Plzeňského kraje, co se počtu cestují-
cích týče. Rychlíky na této trati objednává mi-
nisterstvo dopravy ČR. Ty však zastavují pouze 
ve stanici Plzeň hl. n. a pak až v domažlicích. 
V současné době zde chybí nabídka rychlejších 
vlaků, které by zastavovaly ve větších městech 
na trati jako je Stod, Staňkov a Holýšov. zařa-
zení spěšných vlaků na tuto trať je připravováno 
v souvislosti s projektem nákupu nových vozidel 
pro tuto trať.
Co vedlo k rozhodnutí nasadit nové vlaky prá-
vě na tuto trať?
Jak jsem již uvedl, jde o trať, kde máme nejvíce 
cestujících ze všech tratí v kraji vůbec. dalším 
argumentem pro výběr této trati byl fakt, že se 
jedná o trať neelektrifikovanou. Škála nasaze-
ných vozidel je zde velmi různá, od malých mo-
torových vozů, přes větší motorové soupravy, 
až po soupravy tažené lokomotivou skládající 
se třeba i ze sedmi vozů. Provoz starých diese-
lových lokomotiv je záležitostí velmi nákladnou, 
různost nasazených vozidel zase klade vysoké 
požadavky na opravy a údržbu vozidel. Proto 
byla pro nasazení nových jednotek vybrána prá-

vě tato trať, neboť současný provoz je ze všech 
tratí pro kraj nejdražší. Nové jednotky budou vý-
razně lehčí, budou mít menší spotřebu a jejich 
provoz bude také výrazně příznivější ve vztahu 
k životnímu prostředí. Ucelené jednotky umožní 
také rychlé obraty souprav v koncových stani-
cích, kde strojvedoucí pouze přejde na druhou 
stranu jednotky. Odpadne tak složité objíždění 
souprav, které můžeme vidět dnes.
Jakým způsobem je projekt financován?
Vozidla fakticky pořizuje dopravce Čd, a. s., 
projekt je podpořen z prostředků Regionálního 
operačního programu NUTS II Jihozápad. V prv-
ní fázi bude pořízeno 6 jednotek, které budou 
následně doplněny o další 3 jednotky. U prv-
ních šesti vozidel je výše podpory z ROP 38 % 
zbylých 62 % bude hradit dopravce z vlastních 
zdrojů a z úvěru, u zbývajících vozidel bude za-
žádáno ještě o podporu u dvou kusů jednotek 
s možností dotace ve výši 31 %. Následně se 
pořízení nových jednotek promítne Plzeňskému 
kraji do úhrady tzv. prokazatelné ztráty, kterou 
kraj dopravci za zajištění regionální železniční 
dopravy hradí. zde se promítne pořízení nových 
vozidel formou odpisů.
Co by měl projekt přinést lidem v kraji?
Nové jednotky přinesou cestujícím zvýšení kva-
lity při cestování po železnici. Všechny jednotky 
budou částečně nízkopodlažní, což ocení hlavně 
senioři, rodiny s dětmi či osoby s pohybovým 
omezením. Jde o moderní klimatizované vlaky 
s konstrukční rychlostí 120 km/h. Samozřejmos-
tí budou polstrovaná sedadla s opěrkami hlavy 
a rukou či centrální ovládání dveří. Vozidla budou 
vybavena také elektronickým akustickým systé-

mem pro hlášení zastávek a dalších dopravních 
informací, chybět nebude univerzální prostor pro 
přepravu velkých zavazadel, jako jsou například 
jízdní kola. Součástí projektu je také nový jízdní 
řád, který do budoucna přinese více vlaků na tra-
ti včetně zavedení nových spěšných vlaků.
Jaké jsou další plány v oblasti zkvalitňování 
dopravy v Plzeňském kraji?
mimo projekt pořízení nových vozidel pro trať 
Plzeň – domažlice je v kraji v provozu stále více 
vozidel Regionova, která jsou také nízkopodlaž-
ní a jejichž nasazení je cestujícími velmi kladně 
vnímáno. Pro budoucí léta bude docházet k ob-
nově vozidel také na dalších tratích v závislosti 
na finančních možnostech rozpočtu Plzeňského 
kraje.

měsíc červenec byl letos v Plzeňském kraji 
úspěšný především v oblasti dopravy. V úterý 
12. července byl za přítomnosti představitelů 
Plzeňského kraje a města Spálené Poříčí slav-
nostně zahájen provoz na nově zrekonstruované 
zámecké ulici ve Spáleném Poříčí. A o den poz-
ději se konalo slavnostní otevření stavby, v je-
jímž rámci byla provedena rekonstrukce dvou 
úseků na silnici II/187 mezi městem Nepomuk 
a obcí Neurazy. 
Stavbu projektu „Ulice zámecká - Spálené Poří-
čí, stavební úpravy stavebního objektu komuni-
kace“ provedla firma Vodohospodářské stavby, 
s. r. o., celkové náklady související s realizací 
stavby činily 28 mil. Kč. Projekt byl realizován 
a finančně zajištěn prostřednictvím strukturál-
ních fondů EU v rámci ROP NUTS II Jihozápad 
ve výši cca 23 mil. Kč, zbylou část financí poskytl 
Plzeňský kraj a město Spálené Poříčí. Realizova-
ná stavební akce má usnadnit přístup obyvatel 
k přilehlým nemovitostem, provozovnám služeb 
a zlepšit dopravní napojení dotčené části města 
i okolních vesnic na nadřazenou státní silniční síť 
I. třídy – silnici I/19. Na rekonstrukci komunikace 
bude navazovat úprava chodníků financovaná 
městem Spálené Poříčí.
Oprava silnice II/187 byla realizována na prvním 
úseku mezi obcemi Soběsuky – Neurazy, dru-
hý úsek byl mezi městem Nepomuk a obcí So-
běsuky. délka opravy prvního úseku je 3,5 km 
a délka opravy druhého úseku je 3,0 km. Oprava 
silnice spočívala v pokládce vyrovnávací živičné 
vrstvy a nové obrusné asfaltobetonové vrstvy, 

byly pročištěny související odvodňovací příko-
py a opravena čela propustí. Na vozovce bylo 
provedeno nové vodorovné dopravní značení. 
Smyslem projektu je zlepšení bezpečnosti a ply-
nulosti provozu a poskytnutí lepších podmínek 
pro uživatele silniční sítě v regionu, včetně lépe 
zabezpečeného dopravního napojení dotčených 

obcí. Stavbu realizovala společnost EUROVIA 
CS, a. s., celkové náklady související s realizací 
stavby činily 24 mil. Kč, z toho částku ve výši 12 
mil. Kč poskytl v roce 2010 Státní fond doprav-
ní infrastruktury ČR a druhou polovinu celkové 
částky ve výši také 12 mil. Kč finančně zajistil 
Plzeňský kraj.

Nové vlaky na trati Plzeň – domažlice 

Jaroslav Bauer, první náměstek hejtmana pro oblast 
dopravy

Starosta Nepomuku Václav Kovář, ředitel Eurovia Jan Muzika, Jaromír Pešek za oblast Čechy západ, náměstek 
Jaroslav Bauer a Stanislav Liška, generální ředitel SÚS PK slavnostně otevřeli zrekonstruované úseky silnice II/187 

Plzeňský kraj dbá O zlePŠeNí bezPeČNOsti 
a PlyNUlOsti PrOVOzU silNiČNí dOPraVy
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z d r av o t n i c t v í

zdravotnická záchranná služba Plzeňského 
kraje bude od tohoto roku využívat při své 
práci takzvané autorizované osoby, které 
vlastní automatizovaný externí defibrilátor 
(AEd). V praxi to znamená, že dispečink linky 
155 začlení a aktivuje uživatele přístrojů poté, 
co obdrží oznámení o náhlé poruše životních 
funkcí v okolí držitele přístroje. Jen na území 
Plzeňského kraje eviduje záchranná služba 
více než dvanáct držitelů těchto přístrojů. 
mezi nimi nechybí Horská služba Šumava či 
několik ordinací praktických lékařů v Plzni, 
městská policie Plzeň, zdravotnická zařízení, 
charita a další. 

„Využitím takzvaných prvních zachránců 
s AEd chceme zvýšit časné poskytnutí první 
pomoci postiženým osobám a to ještě před 
příjezdem našich profesionálních záchranářů. 
zachránce zapojíme do samotné akce poté, 
co dispečink linky 155 obdrží výzvu o náhlé 
poruše životních funkcí osoby, která se na-
chází v těsném okolí zachránců. dispečink 

linky 155 pak aktivuje zachránce prostřednic-
tvím telefonického kontaktu a vyšle je na mís-
to, odkud tísňové volání přijal. V naší evidenci 
máme více než desítku školených zachránců 
a současně držitelů přístrojů pro automatizo-
vanou externí defibrilaci, lidově známých pod 
názvem AEd. Ty se používají ve spojení s ne-
odkladnou resuscitací u osob postižených 
náhlou zástavou srdce,“ vysvětluje michal 
Šebek, manažer vnějších vztahů zdravotnické 
záchranné služby Plzeňského kraje.  

 „V současné době krajská záchranná služba 
zařadila tyto držitele do svých dispečerských 
programů. V okamžiku, kdy dispečink linky 
155 obdrží žádost o pomoc, bude lokalizo-
váno místo odkud zraněná či nemocná oso-
ba telefonuje. Pokud je v místě, kde se ne-
mocný nachází k dispozici také první školený 
zachránce a současně držitel AEd přístroje, 
bude vyrozuměn a vyslán na místo události. 
Ve stejném okamžiku také k nemocnému vy-
jedou profesionální záchranáři se sanitkou,“ 

dodává Šebek. 

zapojením školených zachránců dojde 
k včasnému poskytnutí první pomoci těžce 
nemocným lidem nacházejícím se v přímém 
ohrožení života.

Léto je tu a s jeho příchodem je nutné zkvalit-
nit také péči o nemocné rekreanty a návštěv-
níky u vody. Od 1. července probíhá na Hra-
choluskách letní provoz stanice první pomoci 
vodních záchranářů.

záchranáři poskytují na Hracholuskách ne-
přetržitou zdravotnickou službu za podpory 
Plzeňského kraje, zdravotnické záchranné 
služby Plzeňského kraje a nadačního fon-
du ENIF. Od začátku července až do konce 
prázdnin tak vyjede záchranný tým, na výzvu 
operačního střediska zdravotnické záchran-
né služby na tísňovém čísle 155, k poskytnutí 
předlékařské první pomoci plavcům i pla-
vidlům v nouzi.  základna vodní záchranné 
služby pro oblast přehrady Hracholusky je 
situována v Kempu Keramika.  

 „Kromě služby na záchranné stanici si vy-
chováváme z dětí a mládeže budoucí záchra-
náře,“ říká hlavní trenér marek Cihlář. „Naši 
členové se během celého roku učí záchranář-
ským dovednostem, mezi něž patří plavání, 
vodní záchrana, přístrojové potápění, zdra-
vověda, záchranné lezení a ovládání plavi-
del.“ mimo pravidelných tréninků mají vodní 
záchranáři několikrát do roka tematické sou-
středění. „záchranářem se může stát každý, 
koho tyto aktivity zajímají,“ dodává předseda 
místní skupiny Jan Fischer. Prvním krůčkem 
může být účast na letním táboře se záchra-
nářskou tématikou pořádaném v Kempu Ke-
ramika vodní záchrannou službou. 

Rekreační areál nabízí možnost občerstvení, 
najdete zde půjčovnu lodiček, jízdních kol, 

windsurfingu a minigolf. Areál je současně 
využíván neziskovým sektorem a státními or-
ganizacemi jako lokace pro pořádání odborně 
školících či teambuildingových akcí.

Více informací o činnosti, členství a táboře 
můžete najít na webových stránkách www.
vzs-plzen.cz.

Záchranáři Plzeňského kraje v akci

Vodní záchranná služba na Hracholuskách

VOdNí záChraNáři Na hraChOlUskáCh  
poskytují nepřetržitou zdravotní službu

disPeČeři krajské záChraNky bUdOU Při tísňOVýCh 
VOláNíCh VyUžíVat POMOC aUtOrizOVaNýCh OsOb
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c e s t o v n í  r u c h

Na možné turistické cíle Plzeňského kraje jsme 
se zeptali radního pro oblasti kultury, památkové 
péče a cestovního ruchu Václava Koubíka.
Kde mohou občané získávat podobné infor-
mace a doporučení? Existuje například něja-
ká publikace cestovního ruchu o Plzeňském 
kraji nebo něco podobného?
Všem výletníkům, kteří plánují výlet na kole, delší 
pěší túru, či rodinný nedělní výlet autem velmi 
dobře poslouží turistický portál Plzeňského kraje 
www.turisturaj.cz, který nabízí veškeré potřeb-
né informace. Plzeňský kraj také vydává celou 
škálu tištěných informačních materiálů vč. ma-
pových a interaktivních průvodců. V současné 
době připravujeme produktové balíčky zamě-
řené na přírodu, tradice na Chodsku a typickou 
gastronomii. zpracováváme průvodce Šumavou 
a Českým lesem, mapy turistických cílů, image 
prospekty a další materiály, které jsou součástí 
projektu ROP „do Plzeňského kraje za přírodou 
tradicemi a gastronomií“, spolufinancovaného 
z prostředků EU. Plzeňský kraj se prezentuje 
na regionálních a zahraničních veletrzích a sám 
tradičně pořádá veletrh cestovního ruchu ITEP, 
který se uskuteční 20. - 22. října 2011 v hale Lo-
komotivy v Plzni. 

Kam byste čtenářům doporučil se vydat v Pl-
zeňském kraji na jednodenní výlet či na ví-
kend s dětmi?
Příjemný den můžete strávit v zoologické a bo-
tanické zahradě v Plzni. zajímavé setkání s lout-
kami je připraveno v expozicích  muzea loutek, 
které si za dva roky od svého otevření získalo 
velkou oblibu jak u malých, tak u dospělých ná-
vštěvníků.  Pro děti jsou připraveny v moderním 
interaktivním centru Techmania  atraktivní pro-
gramy, které je nejen zabaví, ale také něčemu 
naučí.   zábavu pro všechny věkové kategorie, 
ale také informace o přírodě Šumavy, nabídne 
návštěvníkům nová zážitková stezka lesních 
her v přírodním areálu u informačního středis-
ka v Kašperských Horách. městské muzeum 
v Horaždovicích připravilo pro děti interaktivní 
řemeslnou dílnu, kde si mohou vyzkoušet tkaní 
na tkalcovském stavu, předení vlny nebo palič-
kování krajky.
Kde se dá v Plzeňském kraji strávit příjemná 
týdenní dovolená, pokud má člověk rád příro-
du, historické památky a turistiku?
Samozřejmě je nutné zmínit Šumavu, která je 
protkána mnoha kilometry pěších a cyklistických 
tras. můžete zde nalézt známá ledovcová jezera 

či vodopád. Atraktivním místem je také nejroz-
sáhlejší hradní zřícenina Rabí, nejvýše položený 
hrad Kašperk nebo hrad Velhartice. za krásným 
výhledem se vydejte na rozhlednu Poledník 
a v případě špatného počasí navštivte muzeum 
motocyklů v Kašperských horách či muzeum 
Šumavy v Sušici. Pokud máte raději klidnější 
prostředí, přijměte pozvání do Českého lesa, 
kde je krásná neporušená příroda a nepotkáte 
zde tolik turistů jako na Šumavě.

V pondělí 23. května proběhl v Tachově z inici-
ativy poslance Václava Votavy seminář o roz-
voji cestovního ruchu na Tachovsku. Akce se 
zúčastnil generální ředitel České centrály ces-
tovního ruchu CzechTourism Rostislav Von-
druška. Seminář byl určen starostům obcí, 
představitelům mAS i spolků. 
„V cestovním ruchu vidím dosud nevyužitý 
potenciál Tachovska. díky historickým sou-
vislostem je zde zachovaná krásná příroda 
a je tu také řada zajímavých památek a cyk-
lotras. Turisté ale také chtějí jíst a mít kde slo-
žit hlavu a bohužel infrastruktura stále chybí,“ 
zhodnotil na úvod situaci v regionu poslanec 
Votava. 
Rostislav Vondruška poté seznámil přítomné 
s fungováním a organizační strukturou cen-
trály a také s tím, jak může rozvoji turismu 
na Tachovsku pomoci. V rámci uvedených 
prezentací vyzdvihl péči starostů a místních 

organizací o projekty pro podporu cestovní-
ho ruchu. „Věnují se mu jako fenoménu, který 
může do budoucna pozvednout lokální eko-

nomiky a zabezpečit zaměstnanost pro Ta-
chovsko,“ uvedl. ze své pozice ale neovlivní 
infrastrukturu. „Ovšem tam, kde jde o marke-

ting, propagaci a společné cílové trhy, mů-
žeme nabídnout poměrně široký záběr spo-
lupráce,“ dodal. 
Starosta Bezdružic jako zástupce mikroregio-
nu Konstantinolázeňsko prezentoval nejhustší 
sítě cyklotras v Plzeňském kraji a zmínil i dvě 
akce, které by si zasloužily pozornost agentu-
ry, a to tradiční Slavnosti jablek na Krasíkově 
a oslavy 110. let lokálky Bezdružice – Pňova-
ny. Jan Florian z mAS Český západ představil 
geoturistiku a také logo, které bude zastřešují-
cí značkou pro geoturistické cíle na Plzeňsku, 
Karlovarsku a v sousedním Bavorsku. Jeho 
kolegyně z mAS miroslava Válová seznámila 
s problémy kolem hippoturistiky.  dalším ze 
zajímavých nápadů byl projekt mAS Český 
les na geocaching  pro podporu cestovní-
ho ruchu, čili „hledání pokladů“ umístěných 
u turistických cílů v Českém lese za pomocí 
GPS.

Rada Plzeňského kraje schválila vyhlášení 2. 
kola dotačního programu „Podpora rozvoje 
cykloturistiky a cyklistické dopravy v Plzeň-
ském kraji v roce 2011“.
1. kolo: Podpořeno osmnáct žádostí v celko-
vé výši 4,1 mil. Kč 
2. kolo: Vyčleněno cca 1,3 mil. Kč. Termín pro 
podání žádostí je 31. července 2011
S těmito údaji seznámil radní pro kulturu, pa-
mátkovou péči a cestovní ruch Plzeňského 
kraje Václav Koubík účastníky 1. národního 
workshopu o projektu Stezky železné opony 

ICT – EuroVelo 13. Projekt Evropské cyklistic-
ké federace (ECF) rozvíjí 12 trans-evropských 
cyklotras s celkovou délkou na 66 000 km (45 
000 km tras je již zrealizovaných) spojujících 
všechny země Evropy a jeho podstatnou část 
tvoří již stávající státní regionální a místní cyk-
lotrasy. Václav Koubík rovněž avizoval zájem 
zapojit Plzeňský region do tohoto projektu, je-
likož část Stezky železné opony vede po celé 
západní hranici Plzeňského kraje a může mít 
dobrý vliv na rozvoj cykloturistiky a cestovní-
ho ruchu v příhraničí vůbec.

atraktivit a lákadel pro rodiny s dětmi 
je V PlzeňskéM kraji Celá řada

V tachově proběhl seminář o rozvoji cestovního ruchu

Plzeňský kraj POdPOrUje CyklOtUristikU

Radní Václav Koubík v Muzeu Šumavy Sušice s paní 
Jaroslavou Křížovou 

Seminář o rozvoji cestovního ruchu na Tachovsku

Cyklista na nově zrealizované cyklostezce
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Ve dnech 9. - 10. července 2011 se v němec-
kém Řezně konal „den Evropského regionu 
dunaj - Vltava 2011“. díky mnoha informač-
ním stánkům jednotlivých regionů v rámci 
projektu si mohli občané Řezna i turisté vy-
tvořit představu o plánovaném Evropském 
regionu. 
Plzeňský kraj zde zastupoval náměstek 
hejtmana Ivo Grüner, který k tomu říká: „Ev-
ropský region dunaj – Vltava by měl vzniknout 
na území tří zemí: České republiky, Bavorska 
a Rakouska. V současné době probíhá v rám-
ci Evropského regionu dunaj – Vltava fáze 
příprav. Probíhá analýza sítí a analýza poten-
ciálů, které by měly stanovit centrální témata 
pro práci a založení tohoto regionu. Kromě 
této analýzy probíhá i analýza organizačních 

forem, kde jsou zkoumány potenciální právní 
formy, které by měly tento region zastřešovat. 
Výsledky těchto analýz by měly být zveřejně-
ny v polovině roku 2011. Samotné založení 
Evropského regionu dunaj – Vltava se plánuje 
nejdříve v roce 2012, dokdy by měl být vyjas-
něn vývojový potenciál regionů v oblastech 
hospodářského vývoje, cestovního ruchu, 
dopravy, vědy, vzdělání, technologií, inovací, 
sociální sféry a zdravotnictví. Taktéž má být 
navržena organizační struktura budoucího 
evropského regionu dunaj - Vltava. Projekt 
Evropského regionu dunaj – Vltava by měl 
vést k zefektivnění dosavadní přeshraniční 
spolupráce a synergiím při plánování dalšího 
rozvoje zúčastněných regionů“.

Plzeňský kraj je v současné době jediným ne-
zadluženým krajem v České republice. Každý 
přemýšlivý občan si jistě v této souvislosti položí 
otázku, zda je to správné či nikoliv. Na první po-
hled by se mohlo zdát, že ne, neboť platí, a to 
i v ekonomice, že ten, kdo se určitým způsobem 
odlišuje od většiny, bývá podezřelý a musí prac-
ně zdůvodňovat své počínání, byť je správné. 
Bylo by snad ale rozumnější, kdyby se kraj za-
dlužoval například za účelem vyšších investic 
do infrastruktury? Je zřejmé, že to není správná 
cesta, jakkoliv může být pravdou, že zvýšené 
výdaje z veřejných rozpočtů i za cenu vyššího 
zadlužení, zejména v období krize, mohou mít 
do určité míry pro ekonomiku stimulační účinky. 
Na druhé straně je ale nutné počítat se splátkami 
úvěrů včetně úrokového zatížení, které bude na-
opak představovat nepříjemné fixní platby ome-
zující možné budoucí výdaje. 
Jaká se tedy nabízejí rozumná řešení? zadluže-
ný kraj, ale ani rozbité silnice to jistě nebudou. 
Jednou z klíčových možností je zvýšení příjmů 
krajského rozpočtu. Podíváme-li se na struktu-

ru jeho příjmů, zjistíme, že klíčovou část příjmů 
tvoří příjmy daňové, a to ve formě podílů na ce-
lostátních hrubých výnosech dPH, daně z pří-
jmů fyzických osob a daně z příjmu právnických 
osob. Vzhledem k tomu, že relativní zvýšení po-
dílu krajů na těchto výnosech by oslabilo již tak 
problémově zvládaný státní rozpočet, je jasné, 
že jedinou možností je zvýšení daňové zátěže 
v absolutní hodnotě, ze které jsou pak příděly 
pro kraje počítány. zvyšování daňové zátěže je 
tedy nevyhnutelné, otázkou je, o jaké daně by 
se mělo jednat. 
Sociálně spravedlivějším a z hlediska demokra-
tických principů přijatelnějším řešením je zvýšení 
důchodových daní, zejména opětovné zavede-
ní daňové progrese u fyzických osob a zvýšení 
daně z příjmu právnických osob. Systém vyššího 
zdanění fyzických i právnických osob se za mno-
ho desítek let osvědčil ve vyspělých západních 
a severských evropských zemích a zajistil velmi 
solidní standard fungování státu veřejných slu-
žeb, který bychom si jistě všichni přáli. mnozí 
občané by jistě byli velmi překvapeni výší těchto 

sazeb právě v uvedených zemích, zejména v po-
rovnání s nízkými sazbami ve střední a východní 
Evropě. Není třeba jistě zdůrazňovat, kam chce-
me směřovat. Navíc je nutné si uvědomit, že 

do budoucnosti již nebude možné počítat v tak 
velké míře s dotačními příjmy založenými zejmé-
na na strukturálních fondech Evropské unie.

Na území  Plzeňského kraje v současné době 
již probíhá realizace 1. etapy výstavby kraj-
ské páteřní optické datové sítě CamelNET. 
V rámci této fáze získá Plzeňský kraj téměř 
500 km páru optických vláken. Výstavba je 
financována s využitím prostředků Evropské 
unie v rámci projektu IOP Technologické cen-
trum Plzeňského kraje. 
Od slavnostního zahájení realizace tiskovou 
konferencí dne 15. 4. 2011 do současné 
doby probíhaly zejména přípravné a projekč-
ní práce, nyní již dodavatel Telefónica Czech 
Republic, a.s. přistoupil k vlastní fyzické rea-
lizaci, která spočívá zejména v úpravách a do-
plnění stávající sítě této firmy, jejíž část získá 
do majetku Plzeňský kraj. První část bude ho-
tova do 3. listopadu, zbytek do konce března 
2012. V rámci první etapy bude propojeno 
centrum v Plzni s dalšími 10 městy v kraji. Kraj 

navíc letos přispěl 8, 5 milionem korun měs-
tům Klatovy, domažlice, Tachov, Přeštice 
a Nýrsko na budování vlastních metropolit-
ních sítí, které budou na páteřní síť napojeny. 
Kraj připravuje další projekty na rozšiřování 
sítě tak, aby byly postupně připojeny všechny 
významné lokality v kraji. možné je i budoucí 
propojení se sousedním Bavorskem. 
Budovaná široká informační datová dálnice 
přinese uživatelům velké finanční i časové 
úspory a zejména kvalitativní změnu. Výrazně 
se zlepší rychlost a spolehlivost datového při-
pojení záchranné služby a profesionálních ha-
sičů, které kraj do projektu zahrnul již v sou-
časné etapě výstavby. V dalších etapách je 
pravděpodobná i spolupráce s Policií České 
republiky. Náměstek hejtmana Plzeňského 
kraje pro regionální rozvoj, fondy EU a infor-
matiku Ivo Grüner k tomu dodává: „Na čer-

vencovém zasedání Rady Plzeňského kraje 
jsme schválili dotační program „Finanční 
podpora výstavby a rozšiřování metropo-
litních sítí v Plzeňském kraji“ pro rok 2012 
s vyčleněným objemem finančních prostřed-
ků z rozpočtu kraje ve výši 10 milionů korun. 
z toho je patrné, že vedení kraje vidí v rozvoji 
internetu a egovernmentu cestu ke zlepšení 
rozvoje obcí a měst Plzeňského kraje“.

r e g i o n á l n í  r o z v o j  /  F o n d y  e u  a  i n F o r m at i k a

Představení evropského regionu dunaj - Vltava

Plzeňský kraj buduje páteřní optickou datovou síť

Pohled ekonoma

Ivo Grüner při představování Evropského regionu veřejnosti

Nezadlužený kraj – správná ekonomická politika!?

Doc. Ing. Milan Hrdý, Ph.D., VŠ učitel, ekonom
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město Plzeň koncem června navštívila vy-
slankyně OSN pro mládež monique Coleman. 
Při svém celosvětovém turné se sešla také se 
studenty plzeňského masarykova gymnázia. 
Ti měli možnost debatovat například o kul-
turních rozdílech, problémech menšin nebo 
šikaně.
Studenti byli z návštěvy monique Coleman, 
která se proslavila rolí Taylor mcKessie v mu-
zikálu ze střední, opravdu nadšeni. „diskuze 
s paní Coleman byla pro některé z nás prvním 
krokem pro vykročení z komfortu, který nám 
byl dán. Její slova ve mně roznítila plápolající 
ohýnek v hořící pochodeň. mám chuť se pus-
tit do něčeho velkého,“ uvedl student septimy 

Vu dinh Quang.
V loňském roce byla monique Coleman jme-
nována reprezentantkou OSN pro mezinárod-
ní rok mládeže. Smyslem jejího celosvětového 
turné je spolupráce s místními vládními agen-
turami a institucemi OSN na akcích pro mlá-
dež, které se pokouší řešit problémy mládeže 
ve svých zemích. V Plzni se proto také setkala 
se zástupci organizací pracujících s mládeží. 
Cílem těchto mnohostranných interaktivních 
akcí je přivést dohromady mladé lidi a pro-
půjčit jim hlas, nabídnout jim inspiraci, naději 
a prostředky, aby se dokázali vypořádat s řa-
dou pro ně specifických problémů, které je 
právě teď trápí.

Střediska volného času (SVČ) a domy dětí 
a mládeže (ddm) z Plzeňského kraje každoročně 
nabízejí široké spektrum tematicky zaměřených 
letních táborů pro děti a mládež. Tábory jsou 
převážně zaměřeny na sport, výtvarné techniky, 
ekologii, rukodělné práce, tance, cyklistiku, tu-
ristiku a přírodu. Nechybí ani celotáborové hry, 
výlety, vycházky. 

ddm Kamarád Třemošná pořádá ve spolupráci 
s místními rybáři tradiční tábor u rybníka Hroznata. 

Plzeňský kraj je zřizovatelem devatenácti  
mateřských, základních a středních škol pro 
žáky se speciálními vzdělávacími potřebami. 
Této oblasti je zejména v posledních letech 
věnovaná maximální pozornost, neboť vzdě-
lávání těchto žáků má svá specifika. Je pro ně 
totiž základním předpokladem jejich budoucí-
ho úspěšného uplatnění ve společnosti.
Přínosem pro tuto oblast vzdělávání je rea-
lizace různých projektů spolufinancovaných 
Evropským sociálním fondem. Jedním z hlav-
ních rysů současného školství je mezinárod-
ní spolupráce mezi školami. K jejímu rozvoji 
došlo zejména v souvislosti se vstupem naší 
republiky do Evropské unie. Již v roce 2004 
zahájil Odbor školství, mládeže a sportu Kraj-
ského úřadu Plzeňského kraje spolupráci 
s Odborem speciální pedagogiky ministerstva 
školství, mládeže a sportu Bádenska- Würt-
temberska a partnerskými školami obdob-
ného zaměření. Na základě této spolupráce 
vstoupily v roce 2009 odbory obou zúčast-
něných stran do projektu Partnerství Come-
nius Regio, který je zaměřen na přechod žáků 
s těžkým kombinovaným zdravotním posti-
žením do praktického života. V tomto roce 
projekt končí. Proto se konala v Plzni mezi-
národní speciálně - pedagogická konference 

s bohatým programem. Přítomnost význam-
ných hostů svědčila o jejich zájmu o projed-
návanou problematiku. Jiří Struček, náměstek 
hejtmana pro oblasti školství, mládež a sport, 

poděkoval všem zúčastněným za práci, kte-
rou pro děti a žáky se speciálními vzdělávací-
mi potřebami vykonávají. „Přeji vám úspěšné 
ukončení projektu. Věřím, že jeho výsledky 
budou přínosem pro další práci odborníků 

ve speciálním školství na obou stranách a že 
spolupráce mezi zúčastněnými subjekty bude 
i nadále pokračovat,“ řekl na závěr.
V dubnu 2011 začal odborný tým Speciálně 
pedagogického centra Odborné školy, zá-
kladní školy a mateřské školy zbůch realizo-
vat projekt „Prohloubení a rozšíření podmínek 
edukace dětí s poruchami artistického centra 
ve školách Plzeňského kraje, odborné a spe-
cifické vzdělávání pedagogických pracovníků 
v oblasti poruch autistického spektra a po-
sílení kompetencí rodičů dětí s autismem.“ 
Projekt bude trvat 15 měsíců a podpoří ne-
jen přímou práci s dětmi, ale i rodinnou péči. 
Hlavními aktivitami budou semináře, konzul-
tace pro učitele i rodiče, vytvoření vzděláva-
cích a informačních materiálů.
dne 28. června byl slavnostně ukončen pro-
jekt „Výměna zkušeností při rehabilitační péči“ 
v základní škole speciální Plzeň, Skupova 15. 
Na detašovaném pracovišti v Tachovské ulici 
bylo zřízeno nové rehabilitační centrum s mo-
derním vybavením. Rehabilitační pracovníci 
zde mohou uplatňovat nejnovější poznatky. 
Tak se výrazně zlepší péče o celkový zdravot-
ní stav žáků, a tím i možnosti jejich začlenění 
mezi zdravé vrstevníky.

v z d ě l áv á n í

Plzeňský kraj PeČUje O žáky  
se sPeCiálNíMi VzděláVaCíMi POtřebaMi

Vyslankyně OsN Monique Coleman  
diskutovala v Plzni se studenty

letNí tábOry
Setkání s velvyslankyní OSN Monique Coleman

ilustrační fotografie

Na pořádání letních táborů v kraji jsme se ptali 
mgr. Anny Poncarové, ředitelky SVČ Plzeň.

Co jste připravili pro zájemce na letošní 
prázdniny? 

Kromě čtrnácti pohybových táborů jsme nabídli 
také šestnáct příměstských. Ty jsou připrave-
ny tak, aby si rodiče mohli vybrat činnosti pro 
své děti v době, kdy oni už nemají dovolenou. 
O prázdniny je v provozu také dětské dopravní 
hřiště u 1. zŠ v západní ulici.

Existuje kromě tradičních táborů nějaká nová 
zvláštní nabídka?

Ano. Jedním z pohybových táborů je mezinárod-
ní tábor z projektu Euroegrensis 

v německém Hirschbergu. Na přípravě progra-
mu na téma mé město Evropa má naše SVČ lví 
podíl.

ddm Radovánek Kaznějov připravil také již XIII. 
letní minitábor Oblátek pro maminky s dětmi, 
o který je velký zájem. "myslím, že nabídka letní 
činnosti je z naší strany opravdu velice různoro-
dá a bohatá. Každý zájemce si jistě vybral to, co 
ho zajímá. můžeme se pochlubit určitou specifi-
kou. Připravili jsme opět tábor pro děti ze znevý-
hodněného sociokulturního prostředí," zhodno-
tila situaci ředitelka Bc. Eva Tischlerová.

Teď už zbývá popřát jen krásné letní počasí, 
hodně zážitků a po prázdninách šťastný start 
do školního roku 2011/2012.
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O tom, že ve středu zájmu v rámci projektu Pl-
zeňský kraj – bezpečný kraj je občan a jeho 
oprávněné zájmy, bylo již napsáno mnoho. Jed-
ním z důkazů tohoto tvrzení je i právě ukončené 
šetření zaměřené na vnímání pocitu bezpečí. 
Šetření, které zrealizovalo Centrum aplikované 
antropologie a terénního výzkumu při Katedře 
antropologie Fakulty filozofické západočeské 
univerzity v Plzni, proběhlo v dubnu letošního 
roku.

Formou dotazníkového šetření bylo osloveno 
1110 respondentů ve městech Blovice, doma-
žlice, Kralovice, Přeštice, Rokycany, Stříbro, Su-
šice, Tachov a Železná Ruda, tedy ve městech, 
která se zapojila jako první do našeho projektu. 
Cílem bylo zejména zjistit míru znepokojení kri-
minalitou, analyzovat strach z kriminality, identi-
fikovat skupiny osob, ze kterých mají lidé strach, 
určit konkrétní lokality, které lidé vnímají z hle-
diska kriminality jako nebezpečné a zjistit oblasti, 
kterým by bylo vhodné věnovat v rámci bezpeč-
nostních aktivit pozornost. Výstupy z provedené 
analýzy mohou využívat členové jednotlivých 
pracovních skupin při dalším směřování svých 
aktivit v oblasti bezpečnosti a prevence krimina-

lity. Vedle jejich vlastních analýz a statistik tak 
budou dalším zdrojem důležitých informací.

z analýzy například vyplývá, že občané měst 
zapojených do projektu jsou nejvíce zneklidněni 
politickou situací. Na druhém místě se umístila 

nezaměstnanost, kterou tak občané považují 
za větší ohrožení než dříve. Kriminalita skon-
čila na třetím místě a tím se potvrdily výsledky 
z předchozích průzkumů. 

míru znepokojení kriminalitou jsme rozpracovali 
blíže a zjistili jsme, že téměř polovina respon-
dentů se kriminalitou cítí být ohrožena. značná 
část dotázaných se však naopak mírou krimina-
lity ohrožena necítí.

z hlediska hodnocení vývoje míry kriminali-
ty vychází nejlépe místní úroveň. O tom, že se 
míra kriminality na místní úrovni v porovnání 
s předchozím obdobím zvyšuje, je přesvědčeno 
51,73% dotázaných, na úrovni Plzeňského kraje 
je to již 67,45% a na úrovni celé České republiky 
pak dokonce 75,93% dotázaných. Tyto výsledky 
jsou dle našeho názoru ovlivněny odlišnou zku-
šeností s kriminalitou na jednotlivých úrovních. 
zatím co na místní úrovni vychází respondenti 
zejména ze svých osobních zkušeností, na úrov-
ní krajské a zejména celorepublikové pak hrají 
klíčovou roli informace z médií.

Konkrétní informace jsou ve své komentované 
podobě k dispozici členům základních pracov-
ních skupin a jsou rovněž umístěny na webové 
stránce www.bezpecnykraj.cz.

zdeněk Weber 
Koordinátor projektu  

Plzeňský kraj - bezpečný kraj

má vaše dítě profil na Facebooku? Chodí na in-
ternetové chaty? Používá ICQ nebo Skype? Pak 
i na něj číhá nebezpečí „zatím jen“ on-line setká-
ní s kybergroomerem – s dospělým člověkem, 
který bude chtít s vaším potomkem navázat přes 
internet „přátelský vztah“, jehož vyvrcholením 
má být setkání v realitě. 
Kybergroomeři si dávají na čas, do setkání v re-
álném světě svou oběť netlačí. Baví se s vaším 
dítětem přes internet i několik měsíců, během 
nichž ho pomalu zmanipulují natolik, že dítě pak 
ke schůzce ochotně svolí. 
Princip kybergroomingu dobře naznačuje násle-
dující příklad. dvanáctiletý chlapec si nelegálně 
založil profil na Facebooku, registrovat se zde 
mohou lidé až od třinácti let. Skamarádil se zde 
se stejně starým chlapcem a začali si dopiso-

vat. Po nějaké době se mu nový kamarád přizná, 
že mu je ve skutečnosti mnohem víc, než tvrdil. 
dopisování ale přesto pokračuje, klučina má ra-
dost, že má o mnoho let staršího kamaráda, kte-
rému se může svěřovat s věcmi, které by svým 
rodičům nikdy neřekl. Jeho nový známý ho v této 
domněnce jen utvrzuje, radí mu, aby o přátelství 
rodičům neříkal, protože by z toho měl jen pro-
blémy. Navíc začne chlapce nenápadně uplácet, 
dobije mu kredit, koupí mu vytouženou věc. 
A získá tak mnoho cenných informací, telefonní 
číslo, adresu domů apod. Popřípadě mu bude 
chtít dárek předat osobně na schůzce, o což mu 
celé měsíce jde. Že na konci této schůzky není 
předání daru, ale sexuální zneužití nebo únos, je 
jasné nám dospělým. Ví to ale vaše děti? A víte 
vy, co dělá váš potomek celé ty hodiny, kdy je 

„v klidu doma u počítače“? 
dobrého manipulátora nejsme leckdy schopní 
rozeznat ani my dospělí, natož naše nejmladší 
generace. mluvte se svým dítětem o tom, že si 
nikdy nemůže být jisté, s kým si vlastně přes in-
ternet píše. Nikdy neví, kdo sedí na „druhé stra-
ně kabelu“. 
Nás naši rodiče učili, že se nemáme na ulici bavit 
s nikým cizím. Své děti učme, že se nemají bavit 
s nikým cizím nejen na ulici, ale ani na internetu. 
Vždyť ti, co jim chtějí ublížit, už nechodí kolem 
dětských hřišť, ale z tepla svého obýváku brouz-
dají na síti. zda v té jejich uvízne i vaše dítě, zá-
leží hlavně na vás. 

mgr. nina moravcová,
Pedagogicko-psychologická poradna Klatovy 

a projekt Kápézet

„lze napadnout platnost usnesení orgánu 
obce, pokud není vydáno správně?“
Na právním oddělení Odboru vnitřních věcí 
a krajský živnostenský úřad jsme se setkali již 
s několika dotazy občanů nebo zastupitelů obcí, 
zda je možné u krajského úřadu napadnout 
usnesení zastupitelstva či rady obce, pokud ta-
kové usnesení bylo vydáno v rozporu se záko-
nem či v rozporu s jednacím řádem.
Uvedenou problematiku řeší § 123 a násl. záko-
na č. 128/2000 Sb., o obcích. Konkrétně pak § 
126 zákona o obcích jednoznačně stanoví pří-
slušnost krajského úřadu k výkonu dozoru nad 
usneseními, rozhodnutími nebo jinými opatře-
ními orgánu obce v přenesené působnosti. Je 
tedy možné obrátit se na krajský úřad s podně-

tem na zrušení nezákonného usnesení, rozhod-
nutí nebo jiného opatření orgánu obce, ale tako-
vé rozhodnutí musí být orgánem obce vydáno 
pouze v přenesené působnosti, tedy při výkonu 
státní správy, který je v konkrétních případech 
na orgány obce přenesen zvláštními zákony. 
dotazy, se kterými jsme se setkali, však smě-
řovaly k usnesením či rozhodnutím vydaným 
obcemi v samostatné působnosti. V samostat-
né působnosti je totiž vydávána drtivá většina 
usnesení rady nebo zastupitelstva obce, neboť 
výkon samostatné působnosti je jedním ze zá-
kladních prvků územní samosprávy a obsahuje 
v sobě celou řadu rozhodování týkajících se čin-
nosti a chodu obce (např. správa obecního ma-
jetku, rozvoj obce, hospodaření obce, zřizování 

škol a jiných organizací a celá řada dalších). Pro-
blematiku dozoru vydávání usnesení, rozhodnutí 
nebo jiných opatření orgánu obce v samostatné 
působnosti však upravuje § 124 zákona o ob-
cích, který stanoví, že v této oblasti rozhodování 
je příslušné výhradně ministerstvo vnitra. Rovněž 
tedy na ministerstvo vnitra se může občan obrá-
tit s podnětem na zrušení usnesení, rozhodnutí 
nebo jiné opatření orgánu obce v samostatné 
působnosti, které je v rozporu se zákonem nebo 
jiným právním předpisem.

Mgr. Daniel Hajšman
Vedoucí oddělení právního

VáŠ NázOr Nás zajíMá!

Okénko právníka krajského úřadu

Co je to kybergrooming a jak mu předcházet

b e z P e č n ý  k r a j
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Již po páté připravil domov pro osoby se zdra-
votním postižením Stod, příspěvkové organiza-
ce zřizované Plzeňským krajem týdenní vodác-
ko-turistický tábor. zařízení poskytuje široké 
spektrum sociálních služeb lidem s mentálním 
postižením v celoročním domově pro osoby se 
zdravotním postižením.
Během týdenního pobytu patnáct uživatelů slu-
žeb dOzP Stod sjelo část řeky Otavy a následně 
pak podniklo několik celodenních výprav za krá-
sami Šumavy. základna tábora byla na rekreač-
ním zařízení dOzP v Březí u Čachrova. První den 
byl tradičně věnován opakování a nácviku tábor-
nických zkušeností. Po naložení všeho potřeb-
ného na loď se následující den vyrazilo do akce. 
Letošní vodácká část se rozšířila také o rafty. 
Bylo úžasné sledovat, jak se z lidí, pro které byl 
pobyt v přírodě velkou neznámou, stávají zku-
šení vodáci, kteří jsou dnes schopni s minimální 
asistencí přežít situace, které jsou mnohdy ná-
ročné i pro lidi bez handicapu. 

Léto je obdobím odpočinku, koupání a cel-
kové relaxace. Máte ve vašem diáři také toto 
téma?

Jsem sice velice vytížený, ale na odpočinek ni-
kdy nezapomínám. Nebo se alespoň snažím ne-
zapomenout. Odjíždím vždy na pár dní na svoji 
chalupu do Poděvous, odkud pocházím, a kde 
na mě čeká má žena, dvě děti a přátelé. Chalu-
pa s velkou zahradou vyžaduje hodně práce, ale 
relaxuji také procházkami v lese, kam chodím na 
borůvky a na houby.

V květnu jsme vás viděli na Apetitfestivalu 
vařit hned po kuchařské hvězdě Zdeňku Po-
hlreichovi. Je vaření vaším koníčkem?

K vaření jsem se dostal náhodou, když jsem 
onemocněl a měl jsem dietu. Pak jsem začal 
sbírat recepty a už to bylo. dnes mám ve své 
sbírce víc než 40 000 receptů a někdy něja-
ké zkouším nejdříve na své rodině a přátelích. 
Když se naskytla možnost vystoupit na pó-
diu, neváhal jsem. Se zdeňkem Pohlreichem 
jsme si docela porozuměli, i když on vařil ve-
lice specifická jídla, křepelku, žabí stehýnka 
apod. Já spíš vařím to, co je snadno dostup-
né, pivní bůček, špenát, červenou řepu atd. 

Můžete nám poradit nějaký recept?

Ale ovšem. Vždyť vyšel i v našem časopise Pl-
zeňská jednička.

salát z čeRVené řePy s KřenoVou za-
Kysanou smetanou a  RuKolou 

Uvařenou červenou řepu nakrájíme na nářezo-
vém stroji na tenká kolečka. Vyskládáme na talíř, 
na kterém je křenová zakysaná smetana s ci-
bulkou a pažitkou. Střed talíře necháme volný. 
do něj vložíme, panenským olejem, 
citronovou šťávou, solí a pepřem, 
ochucenou rukolu, nebo polníček.

Pečený PiVní bůčeK s čeRst-
Vým šPenátem a oPéKanými 
bRamboRoVými šišKami

Pivní bůček je vařený ve vakuu spo-
lu s divokým kořením, česnekem a 
pivem, je ochucený česnekem, kmí-
nem, solí, pepřem a mletou papri-
kou. Šťáva je zredukována, svařená 
asi o polovinu původního objemu a 
zahuštěna zásmažkou. Bůček ne-
cháme dopéct v konvektomatu jen 
na barvu. mezitím si orestujeme 

bramborové šišky na másle. Na druhé pánvi 
orestujeme na másle cibulku a česnek a vloží-
me čerstvé špenátové listy. Necháme restovat, 
až špenát ztratí na původním objemu a spojí se. 
dochutíme solí a pepřem, můžeme zjemnit sme-
tanou. 

Co vás v létě ještě čeká?

Pojedu s rodinou na jeden týden k moři a pak už 
budu dohánět resty, které se nahromadily.

jak se rodí vodáci v Plzeňském kraji

rozhovor s radním Miroslavem brabcem - Politik také v roli kuchaře

s o c i á l n í  k r a j

Vodáci po zdolání řeky Otavy

Radní pro oblast sociálních věcí Miroslav Brabec v roli kuchaře

Poradna Národní rady osob se zdravotním posti-
žením ČR (NRzP ČR) pro Plzeňský kraj zajišťuje 
bezplatné odborné sociální poradenství osobám 
se zdravotním postižením, seniorům, rodičům 
dětí se zdravotním postižením, opatrovníkům 
osob zbavených způsobilosti k právním úkonům 
a také dalším rodinným příslušníkům a pečujícím 
osobám. 
Poradna pomáhá například při uplatňování práv 
a oprávněných zájmů a při obstarávání osobních 
záležitostí. Poradí při řešení nepříznivé sociální 
situace, při vyřizování dávek státní sociální pod-
pory, důchodů, při vyřizování dávek a výhod 
pro osoby se zdravotním postižením. Také při 
vyřizování příspěvku na péči a všeho, co s ním 

souvisí. Poradna NRzP vám pomůže najít vhod-
né sociální služby v regionu a nabízí také pomoc 
s uzavíráním a náležitostmi smluv o poskytování 
sociální služby. Poskytuje poradenství při výběru 
vhodné rehabilitační a kompenzační pomůcky. 
Poradna NRzP ČR pro Plzeňský kraj je kontakt-
ním místem pro projekty Euroklíč, Handy Card, 
Izip, Program mobility pro všechny. Kromě jiné-
ho poskytuje také poradenství v otázkách bez-
bariérovosti.

Adresa: nám. Republiky 28, Plzeň, Pasáž Slávie 
(Čas), vchod A, č. 218a
E-mail: poradnaplzen@nrzp.cz
Tel.: 377 224 879, 736 751 217
www.nrzp.cz

Poradna NrzP Čr pro Plzeňský kraj vám bezplatně poradí

Poradna NRZP ČR pro Plzeňský kraj
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Ve dnech 21. 6. – 25. 6. proběhly v Olomouc-
kém kraji Hry V. letní olympiády dětí a mláde-
že České republiky. Olympiáda dětí a mládeže 
je projektem Českého olympijského výboru, 
který si ke spolupráci vybírá jako pořadatele 
jednotlivé kraje České republiky. Letošní hry 
byly nejrozsáhlejší ze všech, které se dosud 
konaly, soutěžilo se celkem v devatenác-
ti sportovních odvětvích. Poprvé v historii 
se zúčastnili také hendikepovaní sportovci. 
V Olomouci se tak setkalo kolem 3500 mla-
dých sportovců ve věku 11 – 16 let. Sportovci 
Plzeňského kraje se v celkovém hodnocení 
zařadili na výborné 8. místo. 
Již na začátku soutěží zaznamenala výprava 
Plzeňského kraje výrazné úspěchy. 
O ně se postarali především plavci, kteří získa-
li první den celkem dvanáct medailí. Plavecká 
výprava měla největší podíl na počtu získa-
ných medailí, vybojovala jich celkem šestnáct, 
pět zlatých, čtyři stříbrné a sedm bronzových. 
mezi nimi byla mladší žákyně Nikol Paulová, 
která se stala s dvěma zlatými, jednou stří-
brnou a jednou bronzovou medailí nejúspěš-
nější sportovkyní kraje. za zmínku stojí také 
výkony Evy Huclové a Adély Lukešové. Také 
cyklisté se činili. Tentokrát byly na programu 
soutěží dráhové a silniční disciplíny. zde vyni-
kala především Tereza Vališová, která získala 
čtyři medaile, zlatou, dvě stříbrné a bronzo-
vou. Úspěšný byl také Jaroslav Snášel, který 
si z dráhy odnesl zlato a stříbro ve sprintu, 
a Jan Rajchart, zlatý v časovce jednotlivců. 
Cyklisté získali celkem devět medailí, tři zlaté, 
čtyři stříbrné a dvě bronzové. 
Příjemným překvapením byly výsledky atletů. 
Andrea Školová získala ve sprintu na 60 m 
zlatou medaili. K ní přidala ještě Aneta dober-

steinová bronz za vrh koulí. ze zlaté medaile 
sa radovaly také Jana Reissová (100 m překá-
žek) a Klára Kovaříková (800 m). Klára získala 
také bronzovou medaili v triatlonu. 
Na zápasnické žíněnce vybojoval Viktor Laš-
tovka v kategorii do 53 kg zlatou a Jan Haj-
žman v kategorii do 90 kg stříbrnou medaili. 
V karate získal Vojtěch míka bronz v kumite 
v kategorii do 50 kg. Premiéru na olympiádě 
měl orientační běh. Ve sprintu vyhrála Karo-
lína Šiková. Úspěch slavili i tenisté, starší žá-
kyně Simona Heinová došla až do vítězného 
finále a získala zlato. za hendikepované spor-
tovce reprezentoval Plzeňský kraj Jaroslav 
Levý v disciplíně showdown (zrakově posti-
žení), který se probojoval až do finále. V napí-
navém souboji podlehl, ale získal velmi cenné 
stříbro. 
Finálové zápasy hráček i hráčů v házené při-
pravily divákům nádherný sportovní zážitek 
okořeněný vítězstvím v turnaji v obou katego-
riích. Na závěrečný zápas dívek navazovalo 
finále volejbalového turnaje děvčat. Ta sice 
podlehla ve finále Libereckému kraji, ale pře-
sto druhé místo je velkým úspěchem. 
Ne všichni účastníci slavili medailové úspě-
chy, přesto i jejich účast měla své místo. 
Jmenovat je třeba další bodovaná umístění 
kanoistů – slalomářů, nohejbalistů, volejba-
listů, či 7. a 8. místo sportovních gymnastek 
a gymnastů. 

Výprava Plzeňského kraje na Hrách V. letní olym-
piády dětí a mládeže čítala celkem dvě stě pade-
sát dva žáků a čtyřicet osm trenérů.  doprovázel 
je také náměstek hejtmana pro oblasti školství, 
mládež a sport Jiří Struček. 
Jak byste vyjádřil své dojmy a pocity, se kte-
rými jste se z Olomouce vrátil?
Během uplynulého školního roku jsem byl příto-
men různým vzdělávacím akcím, navštívil jsem 
výstavy prací žáků, předával ocenění vítězům. 
A vždy mě doprovázely pocity radostné, stej-
ně tomu bylo i při sledování sportovních klání 
na Odm. Cítím hrdost nad tím, co naši žáci pod 
vedením svých učitelů dokázali. 
Máte ve své gesci také sport. Jakým způso-
bem ho Plzeňský kraj podporuje?

Plzeňský kraj sport rozhodně podporuje, ze-
jména sport mládeže. Svědčí o tom každoročně 
vyhlašované dotační programy. důkazem jsou 
také nemalé finanční částky pro mladé fotbalisty 
a hokejisty. 
Co byste chtěl sdělit na závěr?
Rád bych ještě jednou poblahopřál vítězům 
a také poděkoval všem žákům, sportovcům 
za vzornou reprezentaci Plzeňského kraje. 
zvláštní poděkování a uznání patří hlavně učite-
lům a trenérům, kteří se sportovci tráví mnoho 
času, často i na úkor svého osobního volna.
Hry V. letní olympiády dětí a mládeže v Olomou-
ci skončily a už se pomalu připravujeme na zim-
ní olympiádu, která se uskuteční v lednu 2012 
v moravskoslezském kraji.

záchrana Šumavy před kůrovcem, to je hlavní 
cíl návrhu zákona o Národním parku Šumava, 
který připravoval kromě jiných také Petr Smut-
ný, radní Plzeňského kraje pro oblasti životní-
ho prostředí a zemědělství.
Krajští zastupitelé v červnu podpořili návrh 
zákona o Národním parku Šumava, jak se 
Vám jeví toto řešení?
Jsem rád, že návrh zákona o národním parku 
byl v zastupitelstvu jednohlasně odsouhlasen. 
Patřím ke skupině, která návrh zákona připra-
vovala, takže jsem spokojen.  Podaří-li se nám 
návrh zákona prosadit v PČR v přijaté nebo jen 
velmi málo změněné podobě, mohlo by to být 
řešení pro Šumavu na dlouhá léta. Návrh záko-
na je kompromisem, který by měl být přijatelný 

pro všechny „velké“ hráče na Šumavě, obce, 
kraje, ochranu přírody a zejména pro lidi, kteří 
na Šumavě žijí a Šumavu navštěvují. Pro přijetí 
nového zákona bude třeba ještě udělat hodně 
práce a já za sebe i ostatní autory předlohy 
zákona slibuji, že uděláme vše, co je v našich 
silách pro jeho přijetí. 
Čím vším se krajský návrh zákona zaobírá?
Stručně řečeno, návrh zákona stanovuje pra-
vidla, co se v jednotlivých zónách NP může 
a co ne, rozšiřuje počet zón ze třech na čtyři.  
Určuje, že ve II. a III. zóně musí  NP zasahovat 
proti škůdcům lesa.  dále stanoví, že I. zóna 
bude v těch opravdu přírodně nejcennějších 
územích a bude mít rozsah 18 % plochy parku. 
druhé zóny, které do 20 – 25 let cílenou lid-

skou činností mohou 
přejít v I.  zónu, budou 
mít 17 %. 

Počítá návrh napří-
klad i s tím, že by tu-
risté mohli běžně vy-
užívat cesty, které se 
nachází v první zóně 
parku?

Ano, cestní síť, která 
je také jednou z příloh 
zákona, budou lidé 
moci využívat. Návrh 
zákona více otevírá NP 
lidem.

s P o r t

ž i v o t n í  P r o s t ř e d í

hry V. letní olympiády dětí a mládeže České republiky 2011

jiří struček: sPOrtOVNí UtkáNí Měla 
NezaMěNitelNOU atMOsFérU

Řešení pro šumavu na dlouhá léta 

Výprava Plzeňského kraje před slavnostním 
ceremoniálem

Volejbalistky po vítězném semifinále

Klára Kováříková získala v triatlonu 3. místo

Ing. Petr Smutný
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Výstava připomínající sto let od narození 
generála Antonína Lišky, válečného letce 
a spisovatele, se koná od 16. července 2011 
do 5. srpna 2011 v mázhauzu plzeňské rad-
nice.
Antonín Liška se narodil 14. 7. 1911 v Hrom-
nicích u Plzně, vystudoval Učitelský ústav 
a jako učitel také pracoval.  Po základní vo-
jenské službě vystudoval Vojenskou akade-
mii v Hranicích, letecké oddělení v Prostějově 
a stal se stíhacím pilotem československého 
letectva. Před německými okupanty uprchl 
do Polska, doma zanechal těhotnou man-
želku, kterou nacisté internovali, a po poráž-
ce Polska utekl do SSSR, kde byl uvězněn. 
Po propuštění odjel do Velké Británie, kde 
se stal stíhacím pilotem RAF. Jako zázrakem 
přežil těžká zranění a po vyléčení byl pře-
školen na pilota dopravních letadel. Po vál-
ce pokračoval jako vojenský pilot. Po komu-
nistickém převratu byl vyhozen z armády, 
pronásledován, několik let střídal podřadná 
zaměstnání, až jej přátelé umístnili na místě 
technika ve Škodovce. 
O boji našich letců napsal Antonín Liška kni-
hy s názvem Stíny na obloze, Cesty mužů 
a Jak se plaší smrt. Po návratu svobody 
do naší vlasti v roce 1989 se zapojil do čin-
nosti Svazu bojovníků za svobodu, Sva-
zu letců ČR (plzeňská odbočka nese jeho 
jméno), Leteckého historického klubu Plzeň 
a Aeroklubu Plzeň – Letkov, kde je čestným 
předsedou. Aeroklub mu vděčí za význam-
nou pomoc v době, kdy hrozil jeho zánik, 
protože letiště patřilo dědicům původních 
majitelů polí. Vahou svojí osobnosti zapůso-
bil Antonín Liška na zastupitele města Plzeň 
a podílel se na dosažení dohody Aeroklubu 
s městem o náhradě za zrušené letiště Bory 
a výkupu pozemků na Letkově. Absolvoval 
dlouhou řadu setkání s občany, žáky a stu-
denty škol.  Antonín Liška se stal po zásluze 
čestným občanem města Plzně i rodné obce 

Hromnice. 
dokonce i režisérovi zdeňku Svěrákovi po-
mohl při psaní scénáře ke slavnému filmu 
o našich letcích ve Velké Británii Tmavo-
modrý svět. Antonín Liška byl všestranně ta-
lentovaným člověkem, dobrým hudebníkem, 
sportovcem a namaloval také řadu tematic-
kých obrazů. zemřel 3. prosince 1998, jeho 
hrob naleznete v rodných Hromnicích. Anto-
nín Liška právem patří mezi nejvýznamnější 
osobnosti plzeňské historie. 
Vzpomínkové akce uspořádá ve spolupráci 
město Plzeň, obec Hromnice, Svaz letců ČR 
-odbočka gen. Antonína Lišky Plzeň, Letec-
ký historický klub Plzeň, Krajské vojenské 
velitelství, Klub vojenské historie “28. říjen“ 
Praha 9 - Satalice, Plzeňský kraj a Aeroklub 
Plzeň - Letkov. 
Výstava bude doplněna o životopisy a fo-
tografie osmdesáti devíti plzeňských letců, 
účastníků boje za svobodu 1939 – 1945 
a o texty a fotografie jejich spojenců a sou-
peřů.

Plzeňský kraj podpořil dobrou věc a podílel se 
na pořádání charitativního koncertu Plzeňské 
filharmonie Pro Japonsko, který se uskutečnil 
21. června 2011 v měšťanské besedě. záštitu 
nad koncertem převzal také hejtman Plzeň-
ského kraje milan Chovanec. 
Všichni umělci vystoupili bez nároku na hono-
rář a veškerý výtěžek ze vstupného byl vě-
nován na pomoc oblastem Japonska zasaže-
ným přírodní katastrofou. Také Krajský úřad 
přispěl a svým zaměstnancům zakoupil třicet 
vstupenek na červnový charitativní koncert.
mimořádný nádech měl tento koncert také 
díky skutečnosti, že s orchestrem spolupra-
cuje jako šéfdirigent Koji Kawamoto. V rám-
ci koncertního programu se navíc představili 
další tři umělci, kteří z Japonska pocházejí 
- sopranistka Yukiko Šrejmová Kinjo, hous-
listka Chiaki Yamazaki a trumpetistka Yasuko 
Tanaka.

k u lt u r a

Výstava 100 let výročí narození generála antonína lišky

CharitatiVNí kONCert Plzeňské 
FilharMONie PrO jaPONskO

Generál Antonín Liška, válečný letec a spisovatel 
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Aktuální soutěž s měsíčníkem Plzeňský kraj se 
vztahuje k prázdninovým výletům po kraji, pro 
které se vám jistě hodí kvalitní turistické vyba-
vení. Soutěžní otázka se pak vztahuje k cister-
ciáckému klášteru v Plasích, který je výjimečný 
uložením stavby na dubových pilotech, které 
zpevňují bažinaté podloží. 

naše otázKa zní:

Kolik pilotů muselo být použito při stavbě 
cisterciáckého kláštera v Plasích v roce 
1144? 

Jedná se o tipovací otázku, kdy vítězem se 
stane ten, kdo odpoví správně a nebo se 
nejvíce přiblíží ke správné odpovědi. Vý-
herci jsou tentokráte tři. V případě shody 
ve správných odpovědích u více soutěžících 
vyhrává ten, který svou odpověď doručil jako 
3., 5. a 10. v pořadí ze správných. Správné 
odpovědi posílejte elektronicky na adresu  
redakce@plzensky-kraj.cz, do 10. 8. 2011. 

Podrobná pravidla soutěže naleznete na in-
ternetových stránkách Plzeňského kraje -  
www.plzensky-kraj.cz.

V červnovém čísle měsíčníku Plzeňský 
kraj jsme se vás ptali, kolik stupňů měla 
voda v Hracholuské přehradě dne 28. 5. 
2011, měřeno v 12:00 na molu v kempu 
Keramika.

Správná odpověď: 18, 3 °C

Výherce: Ing. Olga Bugajová, Ostrava 
– se svou odpovědí 18, 4 °C se nejvíce 
přiblížila správné odpovědi.

hRaD Rabí: nejrozsáhlejší hradní zří-
cenina v Čechách

hRaD KašPeRK: nejvýše položený 
královský hrad v Čechách (886 m. n. 
m.)

filiPoVa huť: nejvýše položené 
sídlo v České republice (1093 m n. m.)

VoDní hamR V DobříVi: největší 
a nejvýznamnější technická památka 
v ČR 

RotunDa sV. PetRa a PaVla 
Ve staRém Plzenci: nejstarší ce-
listvě dochovaná architektonická pa-
mátka na českém území

RestauRace na sPilce V aRe-
álu PlzeňsKého PRazDRoJe: 
největší pivnice v Čechách (580 míst)

RabšteJn naD střelou: nejmen-
ší město ve střední Evropě

Vyhlášení vítěze  
z minulého čísla: 
soutěž s Plzeňským 
krajem

Nej 
Plzeňského kraje

PrázdNiNOVá sOUtěž 
o turistické vybavení na výlet (3x)

z á b av a

Tajenkou křížovky je jméno významného českého panovníka, který založil v roce 1356 hrad Kašperk.
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Léto je v plném proudu, děti si užívají prázd-
nin a víkend přímo pobízí vydat se s rodinou 
na výlet do přírody. máme pro vás tip, rozjeďte 
se na kole poznávat jedinečnou oblast Chod-
ska a krajinu Českého lesa. Podmínky pro cyk-
loturistiku jsou tu výborné. 

Jako první pro vás máme připravenou novou 
cyklostezku, která vás zavede z domažlic až 
k bavorskému dračímu jezeru. Je součás-
tí cyklotrasy Praha – Regensburg. Ve směru 
od hranic vede z Ovčího vrchu přes Folmavu, 
kolem rybníka Babylon, přes Hadrovec, kde 
musíte přejet silnici Plzeň – Folmava a napojit 
se na cyklostezku z Havlovic do domažlic vy-
budovanou před pěti lety. Cyklotrasa není nijak 
náročná, je vhodná i pro seniory a děti. Součástí 
je Čertova naučná stezka pojmenovaná podle 
místního viklanu Čertův kámen. Naučná stezka 
vede kolem rybníka Babylon a zdejší rybniční 
soustavy. Na několika zastaveních se dozvíte 
vše o současné i minulé 
rybniční soustavě, vegetaci 
a historii. V obci Babylon 
se s dětmi můžete zasta-
vit na nově vybudovaném 
dětském hřišti a v parných 
letních dnech si určitě udě-
lejte chvíli také na koupání 
v rybníku Babylonu. Po ná-
ročné revitalizaci a odbah-
nění rybníka je teď Baby-
lon přírodním koupalištěm 
a poprvé v historii bude 
zdarma. Letovisko, které 
bylo navštěvováno turisty 
už za první republiky, tak 
teď znovu ožívá. 

Kdo by se vydal na Chodsko a nezavítal by 
na Výhledy, jako by zde ani nebyl. Tradiční cíl 
turistů Výhledy se sochou J. Š. Baara sice vy-
žaduje trochu fyzičky, ale návštěva určitě stojí 
za to. Krásný výhled vám bude odměnou. Ta 
přijde i po výšlapu na samý vrchol Českého 
lesa Čerchov, kde najdete rozhlednu, ze kte-
ré je jedinečný pohled na okolní krajinu Čech 
a Německa.

milovníci cykloturistiky se také mohou vydat 
do okolí Horšovského Týna. město leží zhruba 
deset kilometrů od domažlic a velkým láka-
dlem jsou hlavně jeho historické památky spo-
lu s tamním překrásným zámeckým parkem. 
Na výrazném ostrohu stojí kostel sv. Vavřince 
u Štítar, zřícenina kostela sv. mikuláše v Šitboři 
a poutní kostel sv. Anny na vršku před Hor-
šovským Týnem. To vše vsazené do malebně 
zvlněné krajiny jižní části Českého lesa umocní 
váš zážitek z cyklovýletu.

Prázdninový článek „Projeďte se na kole 
Chodskem a krajinou Českého lesa“ je inspi-
rací k poznávání krás části Plzeňského kraje. 
Než vyjedeme, seznamme se s trasou v cyklo-
průvodci či mapách, které Plzeňský kraj vydá-
vá v dostatečném množství.
Po zrušení hraničního pásma, které omezovalo 
vstup do hornatých oblastí Českého lesa, se 
otevřely nové možnosti i pro příznivce cyklo-
turistiky. Cestovat můžeme od Čerchova přes 
Přimdu až po dyleň. Po cestě nás čekají nád-
herné výhledy do krajiny nejen  ze sedla kola, 
ale i z rozhleden či odpočívek. Řada dobře 
sjízdných silniček a vozových cest zpřístupňu-
je i ta nejodlehlejší místa a umožňuje návštěvu 
všech kulturních i přírodních zajímavostí.
Kolo je velice oblíbeným dopravním prostřed-
kem. Energii, kterou do pedálů vložíme, nám 
vynahradí jízda z kopce. V každém z nás je 
kus sportovního ducha. Cyklistika není ve své 
rekreační podobě soutěž s protihráči. Člověk 
tu měří síly především sám se sebou, snaží se 
překonat přírodou dané vzdálenosti a vrcho-
ly. Cyklistický pocit volnosti, splynutí s příro-
dou, krajinou, je jedinečný, dává člověku sílu 
a uspokojení.
K tomu, abychom takovéhoto uspokojení do-
sáhli, je třeba práce řady nejmenovaných lidí, 
kteří vytváří podmínky pro cykloturistiku a patří 
jim veliké poděkování.
Přeji vám příjemné zážitky a vždy šťastnou 
cestu!

JuDr. františek Podlipský   
Předseda Kontrolního výboru zPK

řeDitel úřaDu:  Mgr. Jiří Leščinský 
T: 377 195 139, jiri.lescinsky@plzensky-kraj.cz

zástuPci řeDitele: 
oblast pro samosprávu a služby veřejnosti: Mgr. Bohuslav Borovanský 
T: 377 195 230, bohuslav.borovansky@plzensky-kraj.cz

oblast pro vnitřní správu: Mgr. Václav Váchal 
T: 377 195 217, vaclav.vachal@plzensky-kraj.cz

oblast pro ekonomiku a rozvoj: Ing. Martin Zaoral 
T: 377 195 472, martin.zaoral@plzensky-kraj.cz

VeDoucí oDboRů:
odbor dopravy a silničního hospodářství: Ing. Jaroslav Vejprava 
T: 377 195 118, jaroslav.vejprava@plzensky-kraj.cz

odbor ekonomický: Ing. Karel Hladký 
T: 377 195 433, karel.hladky@plzensky-kraj.cz

odbor fondů a programů eu: Ing. Jan Přibáň 
T: 377 195 667, jan.priban@plzensky-kraj.cz

odbor informatiky: Ing. Václav Koudele 
T: 377 195 261, vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz

odbor investic a majetku: JUDr. Michal Bouřa 
T: 377 195 407, michal.boura@plzensky-kraj.cz

odbor kancelář hejtmana: Ing. Ivan Kraus 
T: 377 195 289, ivan.kraus@plzensky-kraj.cz

odbor kancelář ředitele: Mgr. Štěpánka Szabó 
T: 377 195 137, stepanka.szabo@plzensky-kraj.cz

odbor kontroly, dozoru a stížností: Ing. Jiří Heran 
T: 377 195 304, jiri.heran@plzensky-kraj.cz

odbor krizového řízení: Ing. Milan Řihošek 
T: 377 195 151, milan.rihosek@plzensky-kraj.cz

odbor kultury, památ. péče a cest. ruchu: Ing. Alena Svobodová 
T: 377 195 108, alena.svobodova@plzensky-kraj.cz

odbor regionálního rozvoje: Ing. arch. Miloslav Michalec 
T: 377 195 418, miloslav.michalec@plzensky-kraj.cz

odbor sociálních věcí: Mgr. Filip Zapletal 
T: 377 195 164, flip.zapletal@plzensky-kraj.cz

odbor školství, mládeže a sportu: JUDr. Jaroslava Havlíčková 
T: 377 195 529, jaroslava.havlickova@plzensky-kraj.cz

odbor vnitřních věcí a krajský živnostenský úřad: Ing. Jan Nový 
T: 377 195 132, jan.novy@plzensky-kraj.cz

odbor zdravotnictví: Mgr. Jan Karásek 
T: 377 195 776, jan.karasek@plzensky-kraj.cz

odbor životního prostředí: Mgr. Martin Plíhal 
T: 377 195 332, martin.plihal@plzensky-kraj.cz

útvar interního auditu: Bc. Milan Švarc 
T: 377 195 751, milan.svarc@plzensky-kraj.cz

Projeďte se na kole Chodskem 
a  k r a j i n o u  Č e s k é h o  l e s a

CyklOtUristika 
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aneb v každém je kus 
spor tovního  ducha

Na kole po stopách chodské historie
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